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a r m a n m e l i . i r حشمت ا... فلاحت پیشه در گفت و گو با »آرمان  
ملی« مطرح کرد

 مذاکرات 8 آذر
 در فضای جنگ سرد

 برجام سه گام  تا احیای توافق
 تاخیر در توافق به ضرر ایران تمام می شود

گــــزارش
توجیه وزیر علوم برای حذف ظریف وحناچی...

 زاکانی شخصیت علمی 
و قالیباف عضو هیات علمی است!

آرمان ملی: در هفته ای 
که پشت سرگذاشتیم شاهد 
سفر رافائل گروسی، مدیرکل 
آژانس سازمان بین المللی 
انرژی اتمی به تهران بودیم، 
هرچند در تهران اعلام شد 
ایران و آژانس به توافق اصولی برای حل مشکلات 
فنی با آژانس رسیده اند اما گروسی در بازگشت 
به وین اعلام کرد که سفرش به تهران دستاوردی 
نداشته است و آمریکا هم ایران را به برگزاری نشست 
فوق العاده شورای حکام تهدید کرد. حال باید دید با 
توجه به این مسائل مذاکرات پیش رو چگونه پیش 
خواهد رفت. در این راستا »آرمان ملی« با  حشمت ا... 
فلاحت پیشه تحلیلگر مسائل بین الملل و رئیس 
سابق کمیسیون امنیت ملی مجلس به گفت و گو 

پرداخته است که می خوانید. 
 سفر اخیر رافائل گروسی، مدیر کل 
آژانس بین المللی انرژی اتمی و تهدید 
آمریکا به برگزاری نشست فوق العاده شورای 
حکام در آستانه مذاکرات 8 آذر را چگونه 

تحلیل می کنید؟ 
هیچ کدام از طرف ها فرصت 8 آذر را از دست 
نمی دهند، به همین دلیل است که سه کشور اروپایی 
و آمریکا منصرف شدند که قطعنامه ای را در شورای 
حکام علیه ایران بدهند. به هرحال انتظار داشتند 
که در ابتدا ایران با آژانس یک توافق اصولی را بر سر 
بازرسی ها داشته باشند و طبیعی بود که اجرای آن 
راموکول کند به توافق احتمالی با 1+4 یا 1+5 در 
وین؛ اما ایران این کار را صورت نداد و توافق را به 
عنوان محصول مذاکرات وین می خواهد. یعنی در 
واقع در زمینه تحریم ها به یک توافقی برسند و آن 
زمان ایران بتواند بازرسی ها را بپذیرد. این موضع 
کاملا سختگیرانه ای بود که خیلی ها انتظار نداشتند 
که ایران اتخاذ کند چون در همان زمانی که ایران 
قانون مجلس را اجرا کرد و عملا اعلام کرد که حاضر 
نیست با آژانس کار کند ولی بازهم دیدیم که آقای 
گروسی به ایران سفر کرد و یک توافق نسبی آن زمان 
صورت گرفت. الان دوباره ایران توافق را صورت نداد 
و در واقع یک مشی سخت گیرانه تری را در پیش 
گرفت و نشان داد اگر در 8 آذر یک تکانی در کاهش 
تحریم ها صورت نگیرد امکان این که توافق با آژانس 
صورت نگیرد وجود دارد. به هر حال  با یک همچنین 
شرایطی طرفین به استقبال مذاکرات 8 آذر می روند 
به عبارتی مذاکرات در اوج تنش و اوج جنگ سرد 
طرفین دارد شکل می گیرد و باید منتظر بود و دید 

در فضای جنگ سرد چه توافقی شکل می گیرد.
 در آستانه مذاکرات 8 آذر صحبت از 
توافق »کم تر در ازای کم تر« یا لغو جزئی 
تحریم های ایران در ازای بازگردانی یا متوقف 
ساختن فعالیت هسته ای می شود، به نظر شما 

این نوع توافق قابل حصول است؟
معتقد هستم که امکان چند مرحله ای شدن 
توافق وجود دارد. یعنی طرفین به این نتیجه 
رسیده اند که قاعده همه یا هیچ عملا نتیجه 
نمی دهد و لذا امکان چند مرحله ای شدن توافقات 
وجود دارد. مرحله اول بحث در این است که ایران 
انتظار دارد که بخشی از اموال خودش آزاد بشود تا 
با آژانس به یک توافق اصولی برسد. مرحله اول آزاد 
شدن بخشی از منایع است تا ایران برنامه خودش 
را بیش از این ادامه ندهد یعنی از لحاظ افزایش 
سوخت هسته ای و به هر حال تولید یکسری 
سخت افزارهای مربوط به برنامه هسته ای این 
می تواند مرحله اول باشد. مر حله دوم می تواند 
سرنوشت سوخت مازاد ایران باشد، سوخت مازاد 
بر 5 درصدیعنی مازاد از سوخت بیست درصد که 
ایران در اوج تحریم این سوخت را افزایش داده 
و مقدار غنی سازی را به شصت درصد رسانده و 
هزینه زیادی را متحمل شده است. علاوه بر هزینه 
تولیدات هسته ای شاید بشود گفت هزینه سنگین 
تر، البته با در نظر گرفتن این نکته که ایران تحریم ها 
را تحمل کند به امید این که در آینده بتواند از همین 
ابزار استفاده بکند که به نظرم مهم تر از توافق اولیه 
با آژانس است. کشورهای اروپایی و آمریکا در موضع 
گیری هایی که داشتند سعی کردند دستاوردهای 
تازه هسته ایران را به عنوان یک ابزار،  ابزار تقویت 
کننده توان چانه زنی نادیده بگیرند ولی نادیده 
گرفتن آن حتما منجر به بی تفاوتی ایران به ادامه 
مذاکرات خواهد شد. واقعیت این است که این 
موارد برگ های برنده ای است که ایران با تحمل 
تحریم ها به این برگ ها رسیده است و نشان داده 
که قابلیت های زیادی دارد ولی برای راستی آزمایی 
و برای محدود کردن برنامه هسته ای خود در مقابل 
تعلیق معنا دار تحریم ها حاضر به توافق است. 
قسمت سوم که می تواند قسمت نهایی باشد به 
آن احیای برجام و بازگشت به شرایطی که برجام 
قطع شده بود و بیش از 915 تحریمی که دوباره 
اعمال شد به همراه تحریم هایی که زمان برداشته 
شدنشان طبق متن اولیه برجام فرا رسیده است باید 
این کار صورت بگیرد و در مقابل ایران هم می تواند 
مواردی مانند اجرای پروتکل الحاقی و بازرسی های 
پایدار را بپذیرد. به نظرم رسیدن به این مرحله زود 
است و احیای برجام شاید در سه گام صورت بگیرد 
که هرگام نسبت به گذشته سنگین تر و سخت تر 
است و ضمن این که فضای بی اعتمادی شدیدی 

هم وجود دارد. 
 تغییر دولت و روی کار آمدن دولت 
اصولگرا و فضای سیاسی داخلی ایران چه 

تاثیری بر مذاکرات دارد؟
در داخل ایران هم شرایط جدیدی شکل گرفته 
است. دولت کنونی، دولت گذشته و اصل برجام را 
به شدت مورد انتقاد قرار می داد به ویژه این که این 
دولت بر خلاف دولت گذشته یک عقبه طرفدار دارد 
که با انتقادهای تندی که به دولت گذشته در زمینه 
برجام و اقتصاد مرتبط با خارج داشتند تنوانستند 
دولت و مجلس را قبضه کنند.           ادامه صفحه 6

گفت وگــو

آرمان ملی - یاسمین طالقانی: محمدرضا 
عارف، عبدالناصر همتی، عباس مصلی نژاد، پیروز 
حناچی، محمدجواد ظریف و مهندس بیژن نامدار 
زنگنه که اعضای حقیقی دوره هفتم هیأت امنای 
دانشگاه تهران بودند در دور هشتم از این هیات حذف 
شدند تا قالیباف و زاکانی در آن عضو شوند. این تغییر 
اگر چه بر اساس قانون است اما انتقادات زیادی به 
دنبال داشت چرا که برخی معتقد بودند نباید دانشگاه 
تهران از حضور چهره های سرشناس مانند ظریف 
و همتی و زنگته خالی شود. عصر ایران نوشت:»  با 
منطق توجه به منتخبان، هم حضور عارف/ حناچی 
قابل توجیه است )نمایندۀ اول و شهردار تهران( و هم 
قالیباف/ زاکانی ) باز نمایندۀ اول وشهردار تهران( 
موجه است و اگر به اولی حساسیت کمتر ابراز شد 
دو دلیل داشت: یکی این که عارف و حناچی برآمدۀ 
دو انتخابات رقابتی اسفند 94 و بهار 96 بودند و 
قالیباف/ زاکانی حاصل انتخاباتی محدودتر یا دست 
کم با مشارکت کمتر و صریح تر حاصل روی گردانی 
کثیری از مردم از صندوق.   دوم این که عارف و 
حناچی جدای شخصیت سیاسی وجهه علمی هم 
داشتند و دربارۀه حناچی پررنگ تر است. حال آن 
که در ترکیب جدید خصوصا قالیباف و زاکانی وجهۀ 
سیاسی بر علمی می چربد حال آن که دانشگاه تهران، 
دانشگاه مادر است. مراد از وجه علمی اشتهار به آن 
فارغ از تحصیلات دانشگاهی است و گرنه هر چهارنفر 
تحصیلات عالی دانشگاهی دارند.   با همه شعارها و 
ادعاها نهاد علم در ایران تضعیف شده است و ترکیب 
این هیأت امنا و حتی قبلی از این واقعیت حکایت 
می کند. در کمتر کشوری تغییر دولت به تغییر مدیران 
دانشگاه ها هم تسری می یابد. در اینجا دانشگاه که 
سهل است اعضای هیأت مدیرهۀ باشگاه های ورزشی 
هم تغییر می کنند!   به همین خاطر است که امکان 
برنامه ریزی مستمر وجود ندارد و در باشگاه ها عنوان 
مضحکی به نام »سرپرست مدیر عاملی« ابداع شده 

است. 
 کاش وزیر پاسخ نمی داد

محمدعلی زلفی گل وزیر علوم در پاسخ به این 
سوال که در بند ج قانون هیات امنا دانشگاه تهران 
اشاره شده که اعضا باید از شخصیت های علمی، 
فرهنگی یا اجتماعی، محلی و کشوری باشند که 
نقش مؤثری در توسعه و پیشرفت مؤسسه مربوط نیز 
داشته باشند، در حالی که از سوی شما علی زاکانی 
و محمدباقر قالیباف به عنوان اعضای حقیقی هیات 
امنا انتخاب شدند، این دو چه نقش موثری در توسعه 
و پیشرفت دانشگاه تهران داشته اند؟ به ایلنا گفت: 
بحث هیات امنا این است که کسانی انتخاب شوند 
که بتوانند کمک کنند، دانشگاه ها در مسیر رشد 
قرار بگیرند.  وی در ادامه توضیح داد: همچنین به 
بستری سازی برای رشد و بلوغ نخبگان کمک کنند.  
همیشه هم اینگونه بوده یعنی تعدادی از افرادی که در 
هیات امنا قرار می گیرند  کسانی هستند که مدیریت 
اجرایی دارند، اهرم های قدرت در دست آن هاست و 
می توانند دانشگاه ها را چه از نظر سخت افزاری و چه 
از نظر نرم افزاری کمک کنند.  وزیر علوم، تحقیقات و 
فناوری درباره دلیل انتخاب این دو به عنوان اعضای 
حقیقی هیات امنا گفت: رییس مجلس آقای محمد 
باقر قالیباف خودشان عضو هیات علمی دانشگاه 
تهران هستند و رتبه علمی دانشیاری دارد. همچنین 
آقای دکتر زاکانی هم یک شخصیت علمی است. زلفی 
گل خاطر نشان کرد: علاوه بر اینکه این دو شخصیت 
علمی هستند، شخصیت اجرایی هم هستند که ما با 
دو هدف که هم علمی بودن و هم اجرایی بودن است 
این دو نفر را انتخاب کردیم. همچنین می خواهیم آنها 
از پتانسیل و ظرفیت خود برای گسترش دانشگاه ها، 
رشد و بلوغ علم و فناوری استفاده کنند.  وزیر علوم، 
تحقیقات و فناوری در پاسخ به این سوال که آیا این 
دو نفر با توجه به مسئولیت های مهمی که دارند وقت 
دارند به موضوعاتی که شما به آن اشاره کردید، ورود 
کنند؟ گفت: هیات امنا هر سال دو جلسه دوساعته 

دارد و خیلی جلسات زیادی ندارد.

آرمان ملی- حمید شجاعی: دوشنبه پیش رو 
آغاز مذاکرات احیای برجام در دور هفتم مذاکرات 
خواهد بود و طرفین برجام این بار با شناخت از 
خواسته ها و مطالبات یکدیگر به وین خواهند آمد 
اما آنچه مسلم است در این دوره از مذاکرات دیگر 
زمانی برای وقت کشی، طرح موضوعات حاشیه ای و 
به عبارتی اطاله کلام و زمان نخواهد بود و مشخص 
خواهد شد که طرفین برجام با چه رویکرد و نگاهی 
به احیای برجام و برداشته شدن تحریم ها می نگرند 
و اساسا قرار است توافقی حاصل شود یا اینکه 
مذاکرات به حالت فرسایشی خواهد افتاد. باید 
منتظر مذاکرات پیش رو و اتفاقات پیرامون آن 

باشیم. 
 تلاش برای توافق

 در آستانه  8 آذر موعد مذاکرات احیای برجام؛ 
تلاش ها و تحرکات برای حضوری موثر در مذاکرات 
وین در جهت نیل به توافقی مطلوب در جریان است 
و همه طرف  های توافق به هر صورت در صدند تا 
با در نظر گرفتن منافع خود درصدد احیای برجام 
برآیند. این در حالی است که برخی معتقدند شاید 
در مقام سخن طرفین برجام از احیای این توافق 
و رسیدن به فصل های مشترکی با سایر طرف ها 
سخن بگویند اماَ آنچه مسلم است در مقام عمل 
شاهد اختلافاتی میان اعضای برجام به ویژه میان 
ایران، تروئیکای اروپایی و حتی آمریکا که از برجام 
خارج شده و درصدد بازگشت به این توافق است 
وجود دارد. اختلافاتی که به نظر کوچک نمی آیند و 
باید در مذاکرات پیش رو به صورت فشرده و دقیق 
مورد بحث و گفت و گو قرارگیرند تا در نهایت حل 
و فصل شوند. چرا که نمی توان انتظار داشت فصل 
جدیدی از مذاکرات برجامی آغاز و پس از مدتی به 

پایان برسد، اما هنوز شاهد برخی اختلافات میان 
طرفین  و عدم حل برخی مشکلات باشیم. هر چند 
که آمریکایی ها اخیرا طرح توافق موقت را پیشنهاد 
داده اند و به عبارتی خواستار پیشروی گام به گام در 
مذاکرات و رفع تحریم ها شده اند اما با توجه به تغییر 
دولت در ایران و متعاقب آن تغییر رویکرد دولت در 
سیاست خارجی  و حتی تیم مذاکره کننده، این 
پیشهاد در صورت مطرح شدن در مذاکرات نیز از 
پیش رد شده خواهد بود. چرا که مقامات کشورمان 
بارها در مقاطع مختلف از لغو یکجای همه تحریم ها 
سخن گفته اند و همین معنا را به عنوان مطالبه اصلی 
ایران  مطرح کرده  اند. چنانکه روز گذشته سعید 
خطیب زاده سخنگوی وزارت امور خارجه  در این 
خصوص گفت: »مواضع جمهوری اسلامی ایران در 
این خصوص از ماه ها پیش گفته شده و دولت جدید 
نیز بدون هیچ لکنتی مواضع خود را اعلام کرده است. 
تمام تحریم های آمریکا باید به صورت یکجا، موثر 
و قابل راستی آزمایی همراه با تضمین های عینی 
برداشته شود.« این در شرایطی است که غربی ها 
به خصوص آمریکا به جای ایجاد فضایی برای 
مفاهمه و گفت وگو برای رسیدن به راه حل مشترک، 
سنت پیشینیان خود  مبنی بر تهدید ایران را پیش 
گرفته اند و تلاش دارند در پرتو این تهدیدها اهداف و 
نیات خود را پیش ببرند؛ چنانکه پنج شنبه در جریان 
نشست فصلی شورای حکام آژانس بین المللی انرژی 
اتمی نمایندگی آمریکا در بیانیه ای تهدید کرد اگر 
ایران حاضر به همکاری بیشتر با آژانس بین المللی 
انرژی اتمی نشود، ماه بعد در جلسه آژانس با ایران 
مقابله کند. این رویکرد در حالی مطرح می شود 
که اخیرا یک مقام رژیم صهیونیستی در خصوص 
موضع آمریکا در ارتباط با ایران و برجام گفته آمریکا 

ممکن است آماده یک توافق هسته ای کم تر با ایران 
شود که لغو جزئی تحریم های ایران را در ازای 
بازگردانی یا متوقف ساختن فعالیت هسته ای آن 
ارائه می کند. حال باید دید در مذاکرات پیش رو 
مسائل چگونه پیش خواهد رفت و پس از طرح 
مطالبات و خواسته های طرفین شاهد شکل گیری 
توافق خواهیم بود یا اینکه باید شرایط را در پسا عدم 

توافق پی بگیریم.
 شرط لازم برای موفقیت

شاید برخی تحرکات و فعل و انفعالات برجام 
را صرفا پیرامون ترویکای اروپایی و آمریکا قلمداد 
کنند اما نگاهی به طرف دیگر زمین بازی نشان 
می دهد که در طرف دیگر ایران، چین و روسیه 
هستند که  در راستای یک همگرایی درصدد احیای 
برجام و برداشته شدن تحریم های ایران به طور کلی 
و موثر هستند. در همین راستا علی باقری معاون 
سیاسی وزیر امور خارجه گفته: »لغو تمام تحریم های 
مربوط به برجام از جمله تحریم های اعمال شده 
ذیل چارچوب کمپین »فشار حداکثری«، شرط 
لازم برای موفقیت مذاکرات است. درخواست برای 
تضمین از طرف دیگر برای عدم خروج از توافق، 
عدم اعمال تحریم های جدید و عدم بازگرداندن یا 
اعمال مجدد تحریم های قبلی با این هدف دنبال 
می شود که این  احتمال خنثی شود که هرج ومرج 
سیاسی در ایالات متحده بر رفتارهای بین المللی 
این کشور تأثیر بگذارد.« این در حالی است که 
میخائیل اولیانوف نماینده روسیه در سازمان های 
بین المللی در وین نیز در آستانه ازسرگیری مذاکرات 
از برگزاری نشست های غیررسمی اعضای برجام، 
پیش از آغاز رسمی دور هفتم مذاکرات وین خبر 
داده است.  وانگ یی وزیر امور خارجه چین نیز اخیرا 

با اشاره به مذاکرات پیش رو گفته؛ بازگرداندن برنامه 
جامع اقدام مشترک به مسیر اصلی خود فرصت های 
جدیدی را به وجود خواهد آورد و چالش های زیادی 

نیز پیش روی خود خواهد داشت.
 باید تضمین وجود داشته باشد

در راستای تحرکات و تحولات پیرامون برجام روز 
گذشته بود که وزیر امور خارجه کشورمان و جوزپ 
بورل، مسئول سیاست خارجی اتحادیه اروپا در 
گفت وگویی تلفنی درباره مذاکرات وین با یکدیگر 
بحث و تبادل نظر کردند. وزیر امور خارجه کشورمان 
در این گفت وگو اظهار داشت: اگر طرف های مقابل 
آماده بازگشت به تعهدات کامل خود و رفع تحریم 
ها باشند، دستیابی به یک توافق خوب و حتی فوری 
امکان پذیر است. حسین امیر عبدا...یان گفت: به رغم 
عهد شکنی آمریکا و سه کشور اروپایی در برجام، 
ما با حسن نیت و جدیت در مذاکرات وین حضور 
می یابیم و خواهان توافق خوب و قابل راستی آزمایی 
هستیم. رئیس دستگاه دیپلماسی کشورمان بیان 
کرد:  بازگشت به برجام در عمل باید به معنی پایبندی 
به تمام مفاد و محتوای آن باشد. وی با تشکر از تلاش 
های جوزب بورل به عنوان هماهنگ کننده گفت: 
روشن است که نتیجه نهایی در شش دور مذاکرات 
وین به دست نیامده، لذا تمام مواردی که لازم است 
مورد حل و فصل قرار گیرند از سوی تیم مذاکره کننده 
ایرانی مورد توجه قرار دارد. امیرعبداللهیان  تاکید 
کرد: باید تضمین جدی و کافی وجود داشته باشد 
که آمریکایی که به آن اعتمادی وجود ندارد دوباره از 
برجام خارج نخواهد شد. وزیر امور خارجه کشورمان با 
اشاره به رفتار متناقض آمریکایی ها تصریح کرد: غرب 

باید با رویکرد جدید و سازنده به وین بیاید.
 باید بحث مفصلی روی رفع تحریم ها 

انجام بگیرد
جوزپ بورل مسئول سیاست خارجی اتحادیه 
اروپا در  گفت و گوی تلفنی با وزیر خارجه کشورمان 
با اشاره به تماس های خود با تمامی طرف ها به عنوان 
مسئول هماهنگ کننده کمیسیون مشترک برجام 
اظهار داشت: در مذاکرات وین بحث های فشرده و 
مفصلی بویژه بر روی موضوعات معوق و رفع تحریم ها 
باید انجام بگیرد و احتمال اینکه همه بتوانند به شکل 
اصلی برجام بازگردند، وجود دارد. جوزپ بورل با 
اشاره به تعهدات آمریکا گفت: تنها راه برداشتن 
تحریم ها احیای برجام است که از این طریق هم 
ایران به حقوق خود می رسد و هم جامعه بین الملل 
از ماهیت صلح آمیز برنامه هسته ای ایران اطمینان 
پیدا می کند. وی در پایان ابراز امیدواری کرد که 
همه طرف ها با رویکرد مثبت و عمل گرایانه و با اراده 
محکم برای گفت وگو درباره مسائل توافق نشده و رفع 

تحریم ها وارد مذاکرات وین شوند.

آرمان ملی -  مطهره شفیعی: حمید رسایی محکوم 
شد! تیتر خبر همین اندازه کوتاه و چهار کلمه است اما 
تمام ماجرا این نیست. وکیل علی اکبر ناطق نوری از به 
نتیجه رسیدن شکایت موکلش از حمید رسایی به دلیل 
ایراد اتهاماتی در خلال رسیدگی به پرونده اکبر طبری 
خبر داد و گفت: حمید رسایی به »نشر اکاذیب به قصد 
تشویش اذهان عمومی« در دادگاه بدوی محکوم شد که 
در دادگاه تجدیدنظر دادسرای ویژه روحانیت نیز عینا تایید 
گردید. بخش مهم ماجرا، شاکی او یعنی ناطق نوری است، 
همان شخصیتی که سالها علیه او نوشتند و گفتند بدون 
آنکه سند یا مدرکی داشته باشند اما هیچگاه تصمیم به 
شکایت از دلواپسان نگرفت چرا که می دانست هدف آنها 
تخریب شخصیت های اعتدالی و رسیدن به قدرت با تخریب 
بزرگان است اما این بار از دلواپس قمی شکایت کرد. دلیلش 
این بود که رسایی اتهاماتی را به ناطق نوری نسبت داده 
است که پیش از آن بارها تکذیب شد و آنچه رسایی نوشته 
بود بدون شک تنها یک دلیل داشت و آن هم انتقام طیف 

دلواپس از شیخ نور. 
 واکنش به توئیت جنجالی

رئیس دفتر علی اکبر ناطق نوری در واکنش به توئیت  
عضو جبهه پایداری که اتهاماتی را متوجه ناطق نوری در 
پرونده طبری کرده، این اتهامات را ادعای وی دانسته و با 
تکذیب آن هدف از طرح آن را »تشویش اذهان عمومی در 

پیشگاه مراجع ذیصلاح و همزمان سکوت آن ها« دانست و 
گفت: البته در این مورد برخی قائلند چه بسا طرح چنین 
شایعات کذب، با نیت ایجاد انحراف در مسیر دادرسی و 
اخلال در روند رسیدگی به این پرونده باشد. وی ارتباط 
طبری با ناطق نوری و یا حتی حوزه علمیه امام حسن 
مجتبی )ع( را رد و تاکید کرد: صراحتا عرض می کنم که 
این مطلب، مطلقا و تماما خلاف واقع و کذب محض است. 
»تشخیص کذب بودن این سخنان، کار دشواری نیست« 
اولا؛ً آقای طبری اساسا هیچگاه فرماندار شهرستان نور نبوده 
است. ثانیاً؛ این شخص مطلقا و در هیچ دوره ای نه آشنایی 
شخصی، نه ارتباط کاری و سازمانی، چه بصورت مستقیم و 
یا غیرمستقیم با حوزه علمیه، دفتر جناب آقای ناطق نوری 
و یا شخص ایشان نداشته است. ثالثاً؛ بر خلاف اظهارات 
حمید رسایی، نه تنها هیچ توصیه ای برای آقای اکبر طبری 
از سوی جناب آقای ناطق وجود ندارد بلکه برعکس، در 
زمان مسئولیت ریاست فقید قوه قضائیه، جناب آقای ناطق 
نوری، صریحا ایشان را از مخاطرات احتمالی حضور افرادی 
در قوه قضائیه از جمله همین آقای طبری مطلع نمودند که 
بحمدا... شاهدان این موضوع در قید حیات هستند. رئیس 
دفتر ناطق نوری خاطرنشان کرد: همچنین با یک بررسی 
ساده اینترنتی، معلوم می شود که جناب آقای ناطق هرگز در 
سال 95 با حکم رهبری معظم انقلاب، برکنار نشده اند بلکه 
در سال 96 به دلیل مصالحی که در همان مقطع عمومی نیز 

مطرح گردید، از سمت بازرسی رهبری استعفا و کناره گیری 
کرده اند و ضمناً لازم به ذکر است برخلاف ادعای فرد مذکور، 
تا زمان حضور جناب آقای ناطق در بیت رهبری، هیچ گونه 

ارجاعی در این خصوص وجود نداشته است.
 هدف رسایی چه بود؟

گمانه هایی درباره هدف رسایی از انتشار این رشته 
توئیت می توان مطرح کرد: نخست اینکه به طور ناشیانه خط 
ارتباطی رسم می کند. در بخش دیگری سعی دارد ذهن 
مخاطب را به این سمت هدایت کند و در نهایت هم تبلیغ 
انتخاباتی را از آن زمان کلید زده تا مبادا چهره ای که ناطق 
نوری و حلقه اعتدالیون از او حمایت می کنند رای بیاورد و 
پیروز شود. البته شاید رسایی هنوز از ردصلاحیتش برای 

حضور درمجلس ناراحت است که اینچنین می نویسد!
 اتهاماتی که به ناطق زدند

رسایی باور نداشت که شکایت ناطق نوری منجر به صدور 
حکم شود. این سراسیمگی از واکنشی که به حکم صادره 
داشت عیان می شود. رسایی نوشت:» باشکایت واستخدام 
وکیل توسط آ.ناطق نوری و کمک روزنامه های اصلاح طلب، 
بابت این پرسش ها در #دادگاه ویژه روحانیت به پرداخت 
جزای نقدی محکوم شدم. نه از موضع ام عقب نشسته  ونه 
عذرخواهم. جزییات دفاعیات و رأی را منتشر میکنم تا 
افکار عمومی قضاوت کند. هستیم برآن عهد که بستیم 
#ازکجاآورده ای« با این توئیتی که رسایی منتشر کرد 

می توان نتیجه گرفت که ادعاهای او بخشی از زنجیره اتهام 
زنی دلواپسان به ناطق نوری است. دراذهان هست که سال 
88 احمدی نژاد در مناظره با کاندیدای جریان اصلاحات 
پسر ناطق نوری را میلیاردر خواند و فرزندان رفسنجانی 
را رانت خوار و سرمایه دار نامید . احمدی نژاد که هنگام 
بیان این مطلب ناآرام و عصبی به نظر می رسید به موسوی 
گفت: هزینه تبلیغات شما را همین ها می دهند.« در آن 
زمان ناطق نوری می خواست به صداوسیما بیاید تا پاسخ 
احمدی نژاد را بدهد. جریان اصولگرایی اما نفع کوتاه مدت 
خود را در این می دید که به او اجازه ندهد. ناطق نوری هم قهر 
کرد و خود را کنار کشید. ضرغامی که رئیس صداوسیما بود 
در پاسخ به این سؤال که چرا هاشمی و ناطق نوری امکان و 
اجازه حضور در صداوسیما را پیدا نکردند تا به اتهاماتی که 
احمدی نژاد علیه آنها در مناظره ها طرح کرده بود، پاسخ 
دهند، گفته بود: »بر اساس مصوبات کمیسیون تبلیغات، 
تنها نامزدهای انتخابات حق پاسخ گویی موارد اتهامی در 
مناظره ها را داشتند و ما دقیقا بر اساس قانون عمل کردیم. 
من در این  باره بارها با آقای ناطق صحبت کردم. خیلی 
تماس گرفتم و گفتم تلویزیون در اختیار شماست. اما 
ایشان خودشان در شرایطی بودند که نمی آمدند. مصطفی 
ناطق نوری اما به جماران گفته است: » باوجود درخواست 
کتبی اینجانب به تاریخ پانزدهم خرداد 88 که هم از طریق 
فاکس و هم به صورت دستی خدمت ایشان تقدیم شد 
)از طریق گوگل هم این روزها قابل جست وجو است( و 
همچنین تماس های مکرر با ایشان و همکارانشان، به هیچ 
عنوان فرصت پاسخ گویی به تهمت های آقای احمدی نژاد 
در اختیار ما قرار نگرفت!« این بار اما دستگاه قضا مانند 

صداوسیما عمل نکرد.

حمید رسایی با شکایت شیخ نور محکوم شد

ناکامی یک دلواپس  دراتهام زنی 

۲5 نوامبر، روز جهانی منع خشونت بر علیه زنان است که یکی از شایع ترین موارد نقض حقوق بشر است و عمدتا 
به دلیل عدم مصونیت، سکوت، شرم یا آبرو عمدا گزارش نمی شود. دولتها تا به امروز برای کاهش این خشونت ها 
چه کردند؟ معصومه ابتکار که معاون زنان و امور خانواده حسن روحانی بود چنین می گوید:» ما در دولت دوازدهم 
اقدامات موثری را در بعُد حقوقی بر ضد خشونت علیه زنان و تحکیم روابط خانواده انجام دادیم که مهم ترین آن، 
لایحه »حفظ کرامت و تامین امنیت زنان در برابر خشونت« بود که با همکاری رئیس وقت قوه قضائیه تقویت شد. 
نقش خانم مولاوردی نیز در این زمینه غیر قابل انکار و چشم پوشی است. این لایحه نهایتا در 15 دی ماه 99 در 
دولت تصویب و به مجلس ارسال شد. متاسفانه مجلس تا آخر اردیبهشت امسال اعلام وصول نکرد و  طرح مذکور 

هنوز در کمیسیون مربوطه مجلس قرار دارد. با وجود این لایحه دیگر نیازی به بررسی و ارائه راه حل نیست.« 

انتشار آنچه حق ماموریت  مدیرعامل امداد خودرو  سایپا برای سفر به کربلا می نامند بازتاب گسترده ای داشت. پس از 
بررسی های صورت گرفته پیرامون پرداخت حق ماموریت مدیرعامل امدادخودرو سایپا، مدیرعامل این گروه خودروسازی 
به مدیرعامل سایپا یدک دستور داد موضوع را بررسی و مبلغ مذکور به حساب شرکت امداد خودرو سایپا بازگردانده 
شود. البته حق ماموریت جدا از حقوق های نجومی است. دیروز معاون رئیس جمهور در امور مجلس گفت: برای مردم و 
نیازمندان این قابل پذیرش نیست که حقوق های نجومی وجود داشته باشد و دولت برنامه دارد تا جلوی این پرداخت های 
نجومی را بگیرد. سید محمد حسینی اضافه کرد: باید شفافیت ایجاد شود و به مدیران اختیارات داده شود و براساس 
اختیارات از آنها کار خواسته شود و دولت دارد برای این مسائل برنامه ریزی می کند.عضو هیأت علمی دانشگاه تهران گفت: 

در این مدت کوتاه فروش نفت و منابع ارزی بهتر شده و اینها نشان می دهد می توانیم وضعیت موجود را سامان دهیم.

 نه به خشونت
 علیه زنان 

تصمیم دولت برای پایان 
پرداخت های نجومی 

»آرمان ملی« مواضع طرفین برجام پیش از آغاز مذاکرات را بررسی می کند:

ایران در صدد رفع
 کل تحریم ها؛ 

آمریکا در پی توافق کم  
  امیر عبداللهیان: غرب با رویکرد جدید و سازنده به وین بیاید

 جوزپ بورل: تنها راه برداشتن تحریم ها احیای برجام است


